
Гарадоцкія прадпрымальнікі чака-
юць ад мясцовага райвыканкама кан-
чатковага рашэння аб будучыні рынка. 

З сярэдзіны ліпеня адной з самых 
вялікіх чутак Гарадка стала чутка аб пе-
раносе рынка з цэнтра горада на яго 
ўскраік. Гэта тэма стала адной з самых 
абмяркоўваемых у Гарадку. Бо і пры 
папярэднім старшыні райвыканкама 
раз-пораз ўзнікалі чуткі аб закрыцці 
рынка ў цэнтры Гарадка  і пазбаўленні 
прадпрымальнікаў месц працы. Па 
чутках, перанос планаваўся дзеля 
будаўніцтва на месцы рынка шмат-
павярховага дома з супермаркетам 
унізе.

І гэтыя чуткі ўзмацніліся з пачаткам 
працы новага старшыні Васіля Муранко-
ва. Прадпрымальнікі ўжо былі гатовы рас-
пачаць збор подпісаў супраць пераносу 
рынка сярод гарадчан, але вырашылі 
схадзіць спачатку на прыём да старшыні. 
Прыём пакінуў у прадпрыміальнікаў 

пазітыўныя ўражанні, бо на сустрэчы 
былі запэўніванні, што рынак і далей 
будзе функцыянаваць у цэнтры горада, 
а Гарадоцкі райспажыўсаюз развярнуць 
тварам да патрэб прадпрымальнікаў. 
Гэта не толькі ўсталяванне цывільнай 

прыбіральні на рынку, правядзен-
не электрычнасці ў адпаведнасці з 
нарматывамі, але і ўвядзенне патрэб-
ных штатных адзінак па ахове рынка і 
г.д. Бо відавочна, што райспажыўсаюз 
высмоктваў прадпрымальнікаў, не 
ствараючы патрэбных умоў працы. 

17 мільёнаў рублёў  штомесячнай 
арэнднай платы ішлі ў Гарадоцкім 
райспажжыўсаюзе куды заўгодна, і 
толькі як папялушцы траплялі на мясцо-
вы рынак.

Дадзенае становішча павінна за-
стацца ў мінулым, а райспажыўсаюз 

мусіць павярнуцца тварам да 
прадпрымальнікаў. Але гэта адбуд-
зецца тады, калі прадпрымальнікі 
будуць самі лабіраваць свае 
інтарэсы. На Беларусі справа выра-

тавання патапельцаў – ёсць справа 
рук саміх патапельцаў. Ды яшчэ можна 
правясці сацыялагічнае апытанне на-
конт мэтазгоднасці пераносу рынка. За 
перанос мусіць будуць галасаваць толькі 
жыхары мікрараёна вуліцы Дыдышка, 
куды планавалася перанесці рынак.

Л. Антонаў.
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Аб’явА
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Гасцінец»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	 “Гасцінец”	
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	патэлефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	парушаны	вашы	пра-
вы	спажыўца,	працаўніка,	то	даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	Звяртайцеся	на	адрас:	
Гарадок,	 вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	
ў	 кожны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	
да	 18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	 карыстанне	 беларускія	 кнігі,	
часопісы	або	іх	набыць	звяртайце-
ся	на	адрас:	Гарадок,	вул.	Галіцкага	
д.16	кв.2	ў	кожны	аўторак	і	чацвер	
з	16	да	18,	або	на	тэлефоны	газе-
ты	«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Сродкі масавай 
інфармацыі не менш 
небяспечныя, чым 
сродкі масавага 
знішчэння.

Пётр Капіца.Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

Імкнуцца асобныя жыхары Стадолішча, 
Сцяпанавіч і іншых вёсак Гарадоччыны. 

Лета з’яўляецца часам «вялікага» 
малака не толькі для грамадскага 
статка, але і для прыватнага. Пры 
змяншэнні агульнай колькасці 
сельскага насельніцтва і адпаведна  
буронак на прыватных дварах здача 
малака застаецца істотнай прыбыткам 
для дзеяздольных сельскіх сямей.

Але сярод пераважнай большасці 
сумленных малаказдатчыкаў раёна 
знаходзяцца тыя, якія здаючы неякаснае 
малако псуюць і якаснае малако. 
Нашай сельскай гаспадарцы яшчэ 
не магчыма забяспечыць еўрапейскі 
стандарт малака па якому яно не 
павінна кантактаваць з паветрам. Але 
прыватныя гаспадары не забяспечваюць 
яго сваечасовае ахалоджанне, а таксама 
часам дапускаюць у ім наяўнасць 
антыбіётыкаў. І калі сабранае малако 
трапляе ў Гарадоцкі вытворчы цэх 
ААТ «Малако», то ўся партыя малака 
аказваецца сапсаванай. І цэх не мае 
ніякага жадання несці страты ад асобных 
недабрасумленных малаказдатчыкаў і 
вяртае малако назад.

За першыя два месяцы лета было 
вернута малако гаспадарам са 
Стадолішча, Сцяпанавіч, Астраўлян, 
Вайхан агульнай масай амаль 1400 кг. 
І зразумела крыўда дабрасумленных 
гаспадароў, якія здаюць якаснае малако 
і церпяць страты ад недабрасумленных 
суседзяў. Але знайсці гэтых шкоднікаў 
часам складана, калі не робіцца 
аналіз малака выпадкова. Толькі 
зацікаўленасць жыхароў і асоб, 
ажыццяўляемых кантроль якасці, 
дазволіць знайсці шкоднікаў, ад якіх 
церпяць гаспадары.

Т. Гаражанка.  

На здымку: веласіпеды ля чыгуначнага вакзала Гаагі.

ПрадПрымальнікі чакаюць

КРАй уНіКАЛьНАй ПРыРоДы
Для развіцця тэрыторыі 

неабходна перш за ўсё 
асэнсаванне ўнікальнасці 
дадзенай тэрыторыі сярод  
іншых тэрыторый. Калі пра 
Віцебшчыну кажуць, што гэта 
край блакітных азёр, то з гэтым 
неабходна пагадзіцца, бо бела-
рускае Паазер’е гэта менавіта 
наша Віцебшчына з сотнямі 
азёр і рэк. А Браслаўшчына  
на Віцебшчыне трывала мае 
назву край блакітных азёр, 
бо менавіта на Браслаўшчыне 
найбольшая плошча азёр. Ды 
і іншыя раёны нашай поўначы 
маюць вялікую сетку азёр і 
рэк: Ушаччныа, Расоншчына, 
Глыбоччына. І брэнд – край 
блакітных азёр -- не можа 
асэнсавацца толькі з Гарадоч-
чынай, дзе таксама хапае азёр 
і рэк, але гэты брэнд найбольш 
атаясамляецца з  Віцебшчынай 
і Браслаўшчынай.

У такім выпадку трэба шу-
каць і уводзіць у карыстанне 
іншы брэнд, які будзе рабіць 
Гарадоччыну пазнавальнай 
сярод іншых мясцін Беларусі, 
дзякуючы пэўным адметнас-
цям. Краязнаўцы і этнографы 
назавуць не мала адметнасцяў 
Гарадоччыны сярод рэгіёнаў 
нашай краіны. Для археола-
га Георгія Штыхава Гарадоч-

чына адметна курганнымі 
могільнікамі, якіх тут больш 
чым у якімсьці іншым раёне 
Беларусі. Наш земляк Ана-
толь Дарафееў, выдатны 
арнітолаг і эколаг,  выдзяляў  
асаблівую разнастайнасць 
рэдкіх раслін і жывёл Гарадоч-
чыны, казаў пра магчымасць 
выкарыстання аквакультуры 
– чэліма, якая мае рэліктавае 
паходжанне. З ім салідарны 
вядомы эканаміст Міхал 
Залескі, які са здзіўленнем 
казаў пра наяўнасць  у на-
шых лясах марошкі (па наша-
му – касцянкі) расліны, якая 
расце звычайна за Палярным 
кругам. Літаратуразнаўцы, 
а з імі спецыялісты вядо-
мага інфармацыйнага аген-
цтва “Інтэрфакс” кажуць пра 
Гарадоччыну, як радзіму 
Канстанціна Вераніцына, 
аўтара славутай паэмы “Тарас 
на Парнасе”. А для еўрапейскіх 
знаўцаў прыроды Гарадоччы-
на гэта край унікальнай пры-
роды з унікальным ландшаф-
там Гарадоцкага ўзвышшы. 
Менавіта за кошт гэтай 
унікальнасці ў 2004 наша Га-
радоччына трапіла ў дзесятку 
унікальных прыродных тэры-
торый Беларусі, якія маюць 
еўрапейскае значэнне.

На жаль, нашы чыноўнікі 
ад улады нічога не зрабілі, па 
крайней меры пра гэта нідзе 
не агучана, для  выкарыстан-
ня нашага унікальнага ланд-
шафта, стварэння на гэтай 
аснове выбітнога брэнда Гара-
доччыны, як края ўнікальнай 
прыроды. Ды і для захавання 
нашых рэдкіх лясоў нічога не 
зроблена, а яны аддадзены 
на рабаўніцтва дзеячам ад 
дрэваапрацоўкі. З 2005 году 
пыліцца заяўка эколагаў і мяс-
цовай улады ў Савеце Міністраў 
наконт стварэння Суражска-
га заказніка, у які ўваходзілі 
б лясы і Вярэчскага края. Але 
чыноўнікі з Савета Міністраў  
ідуць на суступкі драпежнікам 
ад дрэваапрацоўкі і не ствара-
юць рэспубліканскі заказнік. 
Наогул, на Віцебшчыне 
ахоўваемыя тэрыторыі ў тры 
разы менш, чым патрабуец-
ца па еўрапейскіх стандар-
тах. А патрэба вельмі вос-
трая ў наданні нашаму краю 
унікальнай прыроды статуса 
ахоўваемай тэрыторыі, каб 
гэта было не мізерныя 3% 
тэрыторыі, а паўнавартасных 
9%.

Змена кіраўніка мясцовай 
улады адкрывае магчымасць 
новага падыходу да выкары-

стання асаблівасцей Гарадоч-
чыны, як края ўнікальнай пры-
роды. Дзеля гэтага павінны 
быць задзейнічаны рэсурсы не 
толькі ўлады, але і грамадства. 
І прапановы, якія агучваліся 
шчэ ў мінулым годзе аб 
стварэнні на базе былой паш-
товай станцыі Гарадка цэнтра 
па турызму і адпачынку можа 
зноў разглядацца мясцовай 
уладай. Бо толькі сістэмная 
праца па папулярызацыі 
ўнікальнасці Гарадоччыны, 
стварэнню неабходнай брэн-
дынгавай прадукцыі ад паш-
товак, буклетаў да сувенірнай 
прадукцыі дазволіць прыцяг-
нуць турыстаў ва ўнікальныя 
месцы нашага краю: 
Дарохі, Астраўляны, Ціёста, 
Карыценскі мох, Гарадоцкае 
ўзвышша, Святое возера, азё-
ры, рэкі  і г.д. І чым раней пач-
нецца сістэмная праца тым 
лепш.  Бо кожны унікальны 
аб’ект прыроды, гісторыі 
павінен вывучацца, тут 
павінны быць і месца для ад-
пачынку, і мецца магчымасць 
набыць сувенірную прадук-
цыю аб славутасцях Гарадоч-
чыны і г.д. Усё тое, што ёсць у 
еўрапейскіх мястэчках і амаль 
няма на Гарадоччыне.

Леанід Гаравы.

Здаць 
неякаснае 
малако

“Гасцінец” у 
іНТэРНэце

у сувязі з праблемай размяшчэння 
газеты “Гасцінец” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
hasciniec.html, што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання.

РАбАўНіцТвА НА мяжы
Не гасцінна сустрэлі трое езярышчанцаў 

кіроўцу з Брэста, які спыніўся перад 
мяжой у гарадскім пасёлку Езярышча 

Ноччу 15 жніўня кіроўца машыны 
«MAN» спыніўся ля беларускай мяжы ў 
г.п. Езярышча, а раніцай заўважыў, што 
пломбы ў паўпрыцэп машыны ўскрыты 
і зроблен крадзёж адзення, абутку і 
біжутэрыі. Усяго было нарабавана рэчаў 
амаль на 2 мільёна рублёў.

Пасля звароту ў Гарадоцкі РАУС 
міліцыянеры адразу распачалі дзеянні 
па вышуку злачынцаў. Па свежых слядах 
ўдалося затрымаць трох непрацоўных ва 
ўзросце каля 40 гадоў, а частку скрадзеных 
рэчаў адразу знайсці. Супраць рабаўнікоў 
распачата крымінальная справа па арт. 
205 ч.2 КК РБ.

Паводле сайта ууС віцебскага 
аблвыканкама. 
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Тэмпература паветра ў 
Гарадку афіцыйна не вызна-
чаецца метэаназіраннем, але 
яна бліжэй да тэмпературы 
Віцебска, чым Езярышча. Дык 
вось, у Віцебску зафіксавана 
тэмпература ў 37,7 0, а ў Езя-
рышча тэмпература дасягну-
ла мяжы ў 36,10, чым пабіты 
абсалютны рэкорд жніўня за 
67 гадоў назірання.

Максімальная ж тэмпе-
ратура паветра ў гэты дзень 
была зарэгістравана  ў г. 
Горкі Магілёўскай вобласці 
– 38,70. А гэта самая высокая 
тэмпература ў Беларусі за 
увесь час інструментальных 
назіранняў.

Пры фіксацыі гэтых 
рэкордаў карыстаюцца 
дакладнымі мет одыкамі вы-
мярэння. Грамадзянам жа 
даводзіцца хавацца ад спёкі 
ля рэк і азёр, шукаючы любы 
вадаём. Анамальная спёка 
пакуль толькі застаўляе гра-
мадзян думаць аб набыцці 
кандыцыянераў, бо ў шмат-
павярховых кватэрах тэмпе-
ратура дасягае 40 градусаў, 
а часам і болей. На сонцы па-
ветра ў гэтым выпадку пра-
граваецца да 42-45 градусаў 
і тут ужо трэ ратавацца на 
вадзе. Цяжка даводзіцца у 
гэтай сітуацуыі сярдэчнікам, 
якім даводзіцца дыхаць 

раскалёным трапічным па-
ветрам і н6е знаходзіць 
аазісы  з абсталяванымі 
кандыцыянерамі. Пагар-
шэнню сітуацыі спрыяе і 
забраджванне паветра ад 
пажараў, калі сонца вісіць 
быццам бы на патэльні, а ў 
паветры распаўсюджваецца 
пах дыма.

Між тым сіноптыкі папя-
рэджваюць аб штармавым 
ветры і навальніцы, якая 
будзе па значнай тэрыторыі 
краіны. І толькі потым на 
паўночны усход вернецца 
звычайная тэмпература ў 25-
29 градусаў цяплыні.

Т. Гаражанка.

СяРоД ЛіДэРАў ПА зАбРуДжвАЛьНАСці
Прааналізаваўшы перавышэння 

нарматываў выкідаў (скінуўшы) забруджваль-
ных рэчываў прадпрыемствамі Беларусі, 
Мінпрыроды выявіла, што некаторыя прад-
прыемствы не толькі на працягу некалькіх 
гадоў сістэматычна забруджвае наваколь-
нае асяроддзе, але і не прымаюць належных 
мер па ліквідацыі выяўленых парушэнняў 
прыродаахоўнага заканадаўства. 

«Гэтыя факты сведчаць аб тым, што 
прадпрыемствамі не выконваюцца ўмовы 
адведзеных сцёкавых вод і ўмовы выкідаў 
забруджвальных рэчываў у наваколь-
нае асяроддзе і не прымаюцца меры для 
ліквідацыі наяўных недахопаў, - гаворыц-
ца ў паведамленні Мінпрыроды. - Няглед-
зячы на тое, што тэрытарыяльныя органы 
Мінпрыроды неаднаразова ўжывалі штраф-
ныя санкцыі, выплачваецца павышаны 
экалагічны падатак, выстаўляліся прэтэнзіі 
за нанесеную шкоду навакольнаму асярод-

дзю, у цяперашні час названыя прадпры-
емствы працягваюць скід забруджвальных 
рэчываў у сцёкавых водах і выкіды 
забруджвальных рэчываў у на-
вакольнае асяроддзе, пару-
шаючы прыродаахоўнае 
заканадаўства ».

У гэтым спісе 
фігуруюць і два 
Гарадоцкіх прадпры-
емства, якія узначаль-
ваюць лепшыя людзі 
Віцебшчыны. Прадпры-
емства ГРУП ЖКГ «Гара-
док»  сістэматычна пе-
равышае канцэнтрацыю 
забруджвальных рэчываў у 
сцёкавых водах. За 2008 год і 
мінулы перыяд бягучага года 12 
разоў пры выпуску сцёкавых вод з 
ачышчальных збудаванняў у меліярацыйны 

канал і далей у раку Гаражанка выяўлены 
перавышэння ўсталяваных канцэнтрацый 

ў дазволе на спецыяльнае водака-
рыстання па БПК (5), узважаных 

рэчываў, азоту аманійнаму, 
медзі, фосфару фасфатна-

му . 
На прадпрыем-

стве «Гарадоцкае 
п р а д п р ы е м с т в а 
кацельняў і цеплавых 
сетак» сістэматычна 
назіраюцца перавы-

шэння нарматываў 
выкідаў забруджваль-

ных рэчываў у наваколь-
нае асяроддзе па вугляро-

ду аксід.
Адустнасць зрухаў у 

ахове прыроднага наваколля 
на дадзеных прадпрыемствах вымушае 

Міністэрства прыроды зрабіць наступнае 
папярэджанне: «У выпадку перавышэння 
канцэнтрацый забруджвальных рэчываў 
указанымі прадпрыемствамі ў далейшым, 
тэрытарыяльнымі органамі Мінпрыроды бу-
дуць прынятыя меры па прыпыненні дзеян-
ня дазволу на спецыяльнае водакарыстання 
(альбо яго ануляваньне), дазволу на выкіды 
забруджвальных рэчываў у атмасфернае па-
ветра або прыпыненая эксплуатацыя асоб-
ных установак, цэхаў, аб’ектаў».

Але ці зменіцца стаўлення кіраўніцтва 
дадзеных прадпрыемстваў да аховы нава-
кольнага асяроддзя пакажа час. Пакуль жа 
Віцебскі аблвыканкам залічваў кіраўнікоў 
дадзеных прадпрыемстваў у спіс лепшых 
асоб Віцебшчыны ў 2008 і 2009 гадах. Або 
адбор у гэтым конкурсе несурьезны, або 
на экалагічныя паказчыкі не звяртае ўвагі 
абласное кіраўніцтва.

Т. Гаражанка.

наша бібліятэка

6 жніўня ў беларусі перакрыт рэкорд тэмпературы паветра за ўвесь час назіранняў. 
Адпаведна ў віцебску і езярышча адзначаны новыя максімальныя тэмпературы. 

АНАмАЛьНАя СПёКА

НАшА СТРАвА: 
САПРАўДНАя 
беЛАРуСКАя КухНя / 
АЛеСь беЛы, зміцеР 
ДзяДзеНКА, АЛеГ 
ДзяРНовіч і іНш. – 
міНСК, і.П. ЛоГвіНАў, 
2009. – 468С.

Што ж можа прапанаваць свету бела-
руская (літвінская) кухня? Чым частуеш 
замежных гасцей, чытач? Што гатуеш 
на святы? Кнышы на Дзяды, галёпы на 
25 сакавіка, сліжыкі ды куццю на Вігілію 
Божага Нараджэння? А ў будні? Лазанкі, 
верашчаку, калдуны па-тышкевічаўску, 
кулябяку па-радзівілаўску, халаднік, 
шчаўе, капуснік, поліўку, капыткі? У якой 
мясной краме купляеш вэнджаныя бале-
роны, паўгускі, сальцісоны ды кіндзюкі? А 
як наконт смаргонскіх абаранкаў – про-
ста з Казюковага дрэва, а яшчэ – мірскіх 
і дубровенскіх пернікаў, літоўскага сыру 
і дзісенскага масла? Гатовы пастаяць 
за гонар краю на Чэмпіянаце свету па 
прыгатаванні Бульбяной Кішкі? Можаш 
патлумачыць, чаму «найлепшая рыба – 
лініна»?

Аўтары «Нашай стравы» дапамогуць 
сучаснікам далучыцца да традыцыі – 
не толькі як чытачам, але і як кухарам-
практыкам. Але, крыху, і як чараўнікам, 
бо гэтая кніга нават не так пра самі стра-
вы, як пра той міфалагічны і гістарычны 
кантэкст, які робіць прыгатаванне і спа-
жыванне ежы Высокай Культурай.

Гэта не зусім звычайная кулінарная 
кніга. Нарысы, якія ўвайшлі ў яе, пісаліся 
ўкладальнікам, а потым і яго сябрамі на 
працягу васьмі гадоў. Яна не прэтэн-
дуе быць поўнай. Насамрэч у ёй шмат 
лакунаў, многія традыцыйныя стравы 
напоі, і кампаненты нашай кухні засталіся 

па-за ўвагай: пернікі, абаранкі, крупнік, 
квас і шмат іншага, вартага, каб згадаць у 
будучых нарысах і, спадзяюся, у наступ-
ных выданнях.

Аднак пачатак пакладзены: стравы, што 
калісьці былі неад’емнай часткай штод-
зённага побыту нашых продкаў, вярта-
юцца з нябыту – у нашу свядомасць і за 
нашы сталы. Многія з іх заслугоўваюць 
асобнай кнігі, але пакуль чым багатыя, 
тым і радыя. Да кожнай стравы, пра 
гісторыю і культурнае значэнне якой рас-
павядаецца ў кнізе, пададзеныя рэцэпты, 
хоць і яны не догма: гатуйце, эксперымен-
туйце з дазаваннем і інгрэдыентамі, уда-
кладняйце і вынаходзьце. Бо кулінарная 
традыцыя, як і любая іншая, жыве толькі 
ў няспынным змяненні, трансфармацыі, 
пераасэнсаванні, а толькі праз тое і 
мажліва высветліць, што ж сапраўды ста-
лае, што ёсць ядром і сутнасцю нацыя-
нальнага духу.

 Для чытання кнігу магчыма замовіць у 
рэдакцыі нашага  выдання.

Л. Антонаў.

Абвясціў Гарадоцкі рай-
выканкам у лясах Гарадоч-
чыны ў рашэнні №791 ад 
2.08.2010 г.. 

Гарадоцкі райвыканкам 
ва ўмовах надзвычайнай 
пажарнай небяспекі, якую 
ацаніў па вышэйшаму  V 
класу небяспекі, забараніў 
наведванне лясоў  Га-
радоччыны з 5 жніўня 
грамадзянамі, а таксама на-
ведванне лясоў і тарфяных 
масіваў усімі відамі транс-
парту. Гэта не датычыцца 
грамадзян, якія павінны 
ажыццяўляць ахову леса, а 
таксама лесанарыхтоўчых 
арганізацый, транспарт 
якіх павінен  быць забяспе-
чаны іскрагасільнікамі і г.д. 
Пры гэтым на аб’ектах прац 
у лесе павінны быць  бочкі 

з вадой, вогнетушыцелі, 
лапаты і г.д. Усе 
землекарыстальнікі, прад-
прыемствы, арганізацыі, 
сельскія саветы павінны 
узмацніць назіранне і кан-
троль за сітуацыяй у ля-
сах. Гарадоцкаму лясгасу 
дадзены загад прыняць 
меры па выканню рашэн-
ня аж да закрыцця ляс-
ных дарог, выстаўлення 
патрулей і каардынацыі 
працы  з кантралюючымі 
і праваахоўнымі органамі 
дзеля інфармавання аб 
грамадзянах, якія паруша-
юць дадзенае рашэнне.

Між тым ва ўмовах над-
звычайнай спёкі прае-
хаць да азёр магчыма па 
вялікаму рахунку толькі 
на транспарце і як быць у 

гэтапй сітуацыі большасць 
грамадзян не ведае. Ці 
магчыма атрымаць ў ляс-
гасе дазвол на наведванне 
леса і ці магчыма наогул 
узгадніць гэту працэдуру? 
Тым больш, што надышоў 
час збору журавін і 
брусніц, якія прыносяць 
немалы прыбытак жыха-
рам Гарадоччыны.

Афіцыйна ж у маштабе 
краіны V клас пажарнай 
небяспекі абвешчаны 
толькі ў Касцюковіцкім 
раёне Магілёўшчыны, 
а ва ўсходняй частцы 
Беларусі пакуль прызнаны 
афіцыйна толькі чацвёрты 
клас небяспекі – высокая 
верагоднасць узнікнення 
пажараў.

Л. Антонаў.

самы высокі клас 
Пажарнай небясПекі

За чэрвень-ліпень у аддзяленне таксікалогіі 
абласной бальніцы шпіталізавана больш 
за 50 чалавек з пакусамі змей і розных 
крывасмокаў.  

Але тых, хто звярнуўся за медыцынскай 
дапамогай значна больш. Многім яна ака-
зана прама ў прыёмным пакоі. Як распавёў 
выконваючы абавязкі загадчыка аддзялення 
Яўген Аленін, атрымлівалася, што ў дзень 
звярталіся па 7-8 чалавек. 

З пакусамі змей паступілі 14 чалавек. Па 
словах пацярпелых, гады (хутчэй за ўсё гад-
зюка або медзянкі) нападалі не толькі у лесе, 
але і на агародах, лецішчах. Пажылую жан-

чыну, якая лечыцца ўжо тры тыдні, змяя па-
кусаць за нагу, калі тая касіла траву на сваім 
пакосе. 

Спякота адбілася на актыўнасьці усякага 
роду крывасмокаў: пчол, восаў, шэршняў, 
авадней. Людзі звяртаюцца і з пакусамі 
мошак, якія рэдка сустракаюцца, але 
выклікаюць балючыя рэакцыі, ацёкі. Урачы 
раяць звяртацца ў медыцынскую ўстанову, 
калі на целе ад укуса з’явілася рэакцыя. Бо, 
калі своечасова не правесці лячэнне, могуць 
быць усякага роду ўскладненні. 

Т. Гаражанка.

сПякота ўЗлавала гадЗюк 
і машкару

Пасля спынення працы 
прыватнай маршрутнай 
таксоўкі незадаволеныя 
грамадзяне Гарадка шма-
тразова звярталіся да мяс-
цовых кіраўнікоў наконт 
транспартнага пытання.

І вось не прайшло і два 
месяца пасля спынення руху 
маршруткі, як прынята рашэн-
не аб павелічэнні колькасці 
рэйсаў па маршруту Гарадок 
– Прудок – Бальніца – Вак-
зал – Гагарына. Традыцыйны 
аўтобус Гагарына – Вакзал – 
Бальніца ажыцяўляе за суткі 
толькі сем рэйсаў з Гагарына, 
што з’яўляецца нязручным 
для жыхароў. Дадатковае 

ўвядзенне з 2 жніўня шчэ сямі 
рэйсаў з Гагарына пераваж-
на на Бальніцу палепшыць 
транспартнае забеспячэнне 
гагарынскага мікрараёна. 
Толькі і пры гэтым раскладзе 
дзве з паловай гадзіны няма 
ніякага рэйсу на Гагарына. 
Трэба нагадаць, што пры-
ватная маршрутка за суткі 
рабіла 16 рэйсаў з Гагарына, 
што было дастаткова зруч-
на для жыхароў аддаленага 
мікрараёна.

Расклад руху маршруткі 
быў вядомы жыхарам, як 
праз аб’явы на слупах, так 
і праз раздачу папяровых 
раскладаў. Пра новы рас-

клад пакуль ведаюць толькі 
чытачы раёнкі, дзе ён над-
рукаваны. На аўтобусных 
прыпынках раскладу новага 
маршрута пакуль няма. Для 
зручнасці пасажыраў лепш 
было б яму надаць №2, а не 
пералік пунктаў руху, бо і пер-
шы маршрут ажыццяўляецца 
па тых жа пунктах прыпын-
ку. Ды і новы маршрут па-
даецца, у суботу і нядзелю 
ажыццяўляцца не будзе. А 
потым чыноўнікі дзівяцца. 
Чаму гэта народ мала ездзіць 
гарадскім транспартам? Чаму 
нізкая рэнтабельнасць працы 
гарадскіх аўтобусаў?

Т. Гаражанка.

Павялічана колькасць рэйсаў 
па гарадку

Міністэрства 
прыродных 

рэсурсаў і аховы нава-
кольнага асяроддзя склала 

спіс забруджвальнікаў нава-
кольнага асяроддзя ў краіне 
і пагражае прыняць меры ў 

дачыненні да парушальнікаў. 
Сярод 40 прадпрыемстваў 

краіны два прадпрыем-
ства Гарадоччыны. 
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Падставай для такіх 
спекуляцыяў сталі паводзіны 
вышэйшага кіраўніцтва Расіі ў 
адносінах да Лукашэнкі, якія 
пераканалі нават скептыкаў у 
тым, што, па-першае, крамлёўскі 
тандэм яўна стаміўся ад бела-
рускага лідэра, па-другое, што 
Масква сапраўды рэалізуе ў 
Беларусі ўласны палітычны пра-
ект, прычым упершыню — праз 
галаву Лукашэнкі.

Мэты гэтага палітычнага 
праекту досыць празрыстыя 
— «зафіксаваць» Беларусь у 
сферы расійскага палітычнага 
і эканамічнага ўплыву, (што 
Лукашэнка ўжо даўно не хоча 
гарантаваць, акрамя як за 
жалезныя гарантыі ўласнай 
палітычнай бяспекі) і адпаведна 
змінімізаваць кошты падтры-
мання ўласнай гегемоніі.

Аднак меркаваць, што Крэмль 
будзе вырашаць уласныя 
пытанні, змагаючыся з Лука-
шэнкам на старанна кантраля-
ванай ім псеўда-электаральнай 
арэне, даволі наіўна. Ані Пуцін, 
ані Мядзведзеў не збіраюцца 
быць спарынг-партнёрамі ў 
чарговай «элегантнай пера-
мозе.» Ды і не трэба ім ніякага 
«прарасійскага прэзідэнта» — 
адзін ужо быў, дакладней, і ёсць. 
Ім патрэбна прарасійская Бела-
русь — прарасійская структур-
на і інстытуцыйна, завязаная 
на Расію эканамічна, палітычна 
і вайскова так, што адтуль ніяк 
не вырвацца. У першую чаргу, 
зафіксаваць Беларусь — значыць 
легітымізаваць свае прэтэнзіі на 
зону ўплыву, асабліва калі ста-
рыя інструменты легітымізацыі 
(той жа саюз Расіі і Беларусі) 
замінаюць самому Крамлю і не 
шкодзяць далучацца да Усход-
няга партнёрства.

Першы акт такой легітымізацыі 
быў даволі мядзвежы. «Принуж-
дение» Беларусі да мытнага звя-
зу — адзін з прыкладаў, якім чы-
нам старыя знешнепалітычныя 
мэты Расіі дасягаюцца новымі 
метадамі.

Задачу адхілення Лукашэнкі, 
калі такая стаіць, тэарэ-
тычна можна было б вы-
рашыць дэстабілізацыяй 
унутрыэканамічнай і палітычнай 
сітуацыі да такой ступені, што 
няўгодны Крамлю кіраўнік про-
ста губляе рычагі кіравання 
дзяржавай. 

Рэалізацыя такога сцэнару 
на пачатку года ў Кыргызста-
не была дэманстрацыяй таго, 
што чакае нелаяльных Крам-
лю лідэраў. У гэтым сцэнары і 
свой палітычны стыль — не 
«ўлазячы» ў бойку наўпрост, 
Масква проста «стварыла 
ўмовы» для рэалізацыі па-
жаданага сцэнару. Аднак 
рэалізаваць кыргызскі сцэ-
нар у Беларусі за кароткі 
час немагчыма ды й не-
мэтазгодна. Беларуская 
эканоміка, нягледзячы на 
ўсе яе слабасці і абсурды, 
досыць трывалая, каб перы-
яд ад пачатку ціску да калапсу 
зацягнуўся на гады, а ад калап-
су да сацыяльнага выбуху — і 
то, невядома наколькі. А мес-
цазнаходжанне і геапалітычны 
кантэкст у Беларусі такія, што 
гэты часавы прамежак можа 
быць выкарыстаны тым жа Лу-
кашэнкам для таго самага раз-
вароту, які Расія зараз імкнецца 
прадухіліць раз і назаўсёды.

Дзейнічаць «па-мядзвежы» 
пад бокам у Еўропы — зна-
чыць правакаваць саму Еўропу 
да дзеянняў. Да таго ж, трэба 
ўлічваць, што чарговая атака 
Крамля на блізкае замежжа 
ажыццяўляецца (што нібыта 
вядзе да канфрантацыі з Заха-
дам) ў кантэксце высілкаў таго 
ж Крамля да мадэрнізацыі (якая 
вымагае хаўрусу з тым жа За-
хадам). Гэты парадокс — частка 
300-гадовай гісторыі Расіі, пра 
што мы тут не разважаем. Про-
ста зазначым — у сённяшнім 
сутыкненні Крамля з Лукашэн-
кам першы мае цудоўную маг-
чымасць легітымізаваць свае 
геапалітычныя памкненні «па 

еўрапейскіх стандартах».
Як? Сцэнар вельмі просты. 

Крэмль не ўлазіць наўпрост у 
прэзідэнцкую кампанію, але… 
па яе выніках менавіта Расія 
заяўляе ў поўны голас, што вы-
бары ў Беларусі не адпавядалі 
ніякім дэмакратычным і 
еўрапейскім стандартам, фак-
тычна пазбаўляючы кіраўніка 
Беларусі легітымнасці на 
ўсходнім фронце.

Можна толькі ўявіць, як 

такі крок «паставіць на вушы» 
заходніх гульцоў. АБСЕ, калі яе 
дапусцяць да назірання, калі і 
падзеліцца традыцыйна на «чэс-
ных» і «нячэсных» назіральнікаў, 
то гэтая мяжа ўжо пройдзе зусім 
не па мяжы былога СССР.

Што да ЕС, то брусельскай 
бюракратыі таксама давядзец-
ца хутка перапісваць падрых-
таваныя тэксты рэзалюцый пра 
«пэўны прагрэс, нягледзячы 
на ўсцяж наяўныя парушэнні». 
Карыстаючыся бяздзеяннем і 
нерашучасцю еўраструктураў, 
Масква можа захапіць лідэрства 
і фактычна вызначыць не 
толькі еўрапейскую палітыку 
да Беларусі, але і зрабіць сваю 
палітыку дэ-факта еўрапейскай. 
Стаміўшыся ад безвыніковага 
дыялогу, Брусель будзе толькі 
рады аддаць ініцыятыву ў 
надзеі, што хоць Масква здолее 
паўплываць і нешта змяніць.

Да таго ж, гэты крок будзе 
мець пэўныя наступствы і на 
ўнутрыпалітычным полі — 
прарасійская апазіцыя адразу 

набудзе вагу і папулярнасць. 
Зрэшты, дзейнічаць праз 
апазіцыю на гэтым этапе Крэмль 
усё роўна не будзе.

А што да беларускіх уладаў, 
тут поле для знешнепалітычнага 
манеўру ўжо не проста звужаец-
ца — яно знікае.

Уявіце сабе, што правакуецца 
чарговы газавы канфлікт нак-
шталт чэрвеньскага: Бруселю, 
Берліну і ўсім астатнім папуляр-
на тлумачыцца, што вентыль 

ім перакрывае нелегітымны, 
недэмакратычна абраны 
прэзідэнт. Бегчы плакацца 
на злую і агрэсіўную Расію 
ўжо будзе дакладна не да 
каго.

Што далей? Залежыць ад 
канкрэтных памкненняў 
Крамля і кіроўнага тандэму. 
Заўважым, што такі сцэнар 
не прывядзе да спынен-
ню гандлёва-эканамічных 

стасункаў з Расіяй — Лука-
шэнку апошнім часам у Крамлі 
і так амаль байкатуюць, а 
развіваць кантакты з бюракра-
тыяй на крок ніжэй у Маскве 
будуць толькі рады. Прываты-
зацыйныя здзелкі і кантракты 
будуць падпісвацца і надалей 
цалкам легітымнымі прэм’ерамі 
і міністрамі.

Галоўнае, што пры 
нелегітымным на Усходзе 
прэзідэнце Масква атрымлівае 
неабмежаваныя магчымасці 
наўпроставага ўплыву на белару-
скую бюракратыю. Перамоўная 
пазіцыя беларускіх уладаў у 
дачыненні з Масквой пры такім 
стаўленні да беларускага лідэра 
робіцца надзвычай слабай — 
чыноўнікі без палітычнага пры-
крыцця прэзідэнта апынуцца 
сам-насам з непамерна больш 
магутным апанентам.

Разлічваць што беларуская 
наменклатура будзе «бараніць 
незалежнасць» проста не-
разумна — наўрад ці знойд-
зецца і тузін яе прадстаўнікоў, 
для якіх яна прадстаўляе 
большую каштоўнасць, чым 

уласны інтарэс, — а ства-
раць зацікаўленасць у Маскве 
ўмеюць. 

Палітычны шантаж стане нор-
май узаемаадносінаў і, урэш-
це, метастазы наўпроставага 
ўплыву Крамля на ўладную 
машыну дасягнуць і самога 
кіраўніка дзяржавы. Спачатку 
прымусяць прызначыць патрэб-
нага прэм’ер-міністра. Потым — 
па канстытуцыі ў нас прэм’ер-
міністр у выпадку адстаўкі 
прэзідэнта… ну вы зразумелі. 
Карацей, вось вам і сцэнар на-
менклатурнага перавароту 
— але зусім не той, пра які дзе-
сяць год балбатала беларуская 
апазіцыя.

Чытачы ведаюць мае адносіны 
да расійскіх палітычных сцэнароў 
у Беларусі. Думаю, што калі ён 
раптам рэалізуецца, у Беларусі 
пабольшае толькі Расіі, а не сва-
боды і дэмакратыі (пераемнік 
проста скапіюе расійскія 
палітычныя інстытуты з правам 
апазіцыі выступіць у парламен-
це раз у год — дэмакратыя вы-
хадцу з лукашэнкаўскай эліты 
самому будзе не патрэбна). Але 
гутарка зараз не пра гэта, а хут-
чэй проста пра магчымыя вары-
янты развіцця падзеяў у краіне у 
ключавым палітычным сезоне.

Безумоўна, гэты сцэнар на на-
ступны год не адзіны магчымы 
— але ён падаецца цалкам ве-
рагодным. І нават калі ён пачне 
ажыццяўляцца — зусім не факт, 
што Лукашэнка «не выплыве».

Аднак, каб выплыць само-
му, яму прыйдзецца выходзіць 
з нашмат больш жорсткай 
ізаляцыі, чым тая, у якую яго 
заганялі санкцыі ЕС і ЗША. Трэ-
ба будзе прапанаваць нешта 
нашмат большае, каб ізноў 
зацікавіць заходніх партнэраў 
— а гэта значыць ўжо цалкам 
памяняць сістэму — што будзе 
нашмат больш складана, чым 
проста прыстойна правесці 
прэзідэнцкія выбары.

віталь Сіліцкі, 
belinstitute.eu.

Лідэр Руху “За Сва-
боду” заклікае пры-
няць папраўку ў Вы-
барчы кодэкс, якая 
гарантуе прадстаўнікам 
кандыдатаў ўдзел у 
падліку галасоў.

Ліст Аляксандра 
Мілінкевіча адраса-
ваны старшыні Па-
латы Прадстаўнікоў 
Уладзіміру Андрэйчан-
ку.

А л я к с а н д р 
Мілінкевіч нагадвае ў 
сваім звароце, што ў 
краіне па-ранейшаму 
існуе постімперская 
пагроза страты 
незалежнасці. Каб 
абараніць суверэнітэт 

і развіваць эканоміку, 
краіне неабходна 
сістэмнае рэфарма-
ванне ў палітычнай, 
эканамічнай і са-
цыяльнай сферах. 
Галоўным партнёрам 
у пераўтварэннях, па-
водле лідэра Руху “За 
Свабоду”, можа і гатовы 
стаць Еўрапейскі саюз.

А л я к с а н д р 
Мілінкевіч заклікае 
праявіць волю да вы-
разных і маштабных 
пераменаў. Ён прапануе 
Палаце Прадстаўнікоў 
на пазачарговай сесіі 
7 верасня прыняць 
папраўку ў Выбарчы 
кодэкс, якая будзе га-

рантаваць кожнаму не-
залежнаму кандыдату ў 
прэзідэнты наяўнасць 
яго прадстаўнікоў у 
складзе выбарчых 
камісіяў усіх узроўняў. 

“Так робіцца ва ўсіх 
цывілізаваных краінах, 
нават у суседніх Украіне 
і Расіі. Гэта можа стаць 
першым крокам па 
д э м а к р а т ы з а ц ы і 
палітычнага жыцця. 
Сумленны і сумесны 
падлік галасоў – пе-
радумова прызнання 
выбараў за мяжой і 
даверу да іх вынікаў 
саміх беларусаў”, – 
падкрэслівае Аляк-
сандр Мілінкевіч.

Апошнім часам у апазіцый-
ных колах, гэтаксама як у 
расійскай і міжнароднай прэ-
се, актывізаваліся спекуля-
цыі наконт таго, хто будзе 
«крамлёўскім» кандыдатам на 
наступных прэзідэнцкіх выба-
рах у беларусі. 

аляксандр мілінкевіч 
звярнуўся да Палаты 
прадстаўнікоў

СЛовА зА СЛовА
У пятніцу кіраўнік Беларусі заявіў, што Дзмітрый 

Мядзведзеў не зусім сумленна перадае выказванні 
Лукашэнкі. У прыватнасці тыя, што датычылі 
абяцанняў прызнаць незалежнасць Паўднёвай 
Асеціі і Абхазіі.

«Я не хацеў бы дыскутаваць на гэтую тэму, проста 
расійскі калега нядобрасумленна выцягвае з кан-
тэксту пэўныя рэчы», — сказаў Лукашэнка.

«Ён толькі не сказаў другую частку, калі я яму 
сказаў: не праблема для Беларусі прызнаць Асецію 
і Абхазію, і сёння не праблема. Але я яму пералічыў 
тыя праблемы, якія ў сувязі з гэтым узнікнуць у 
Беларусі. Вы згодныя, у Беларусі будуць праблемы 
па лініі Беларусь-ЕС, па лініі Беларусь-Амерыка, 
па лініі Беларусь-СНД і гэтай далей? Мы даклад-
на на працягу двух месяцаў працавалі над гэтымі 
праблемамі і іх вычленілі — іх было паўтара дзесят-
ка прыкладна», — зазначыў Лукашэнка.

«Я сказаў Мядзведзеву, што гэта не праблема — 
прызнанне гэтых рэспублік, але вось праблемы: вы 
гатовыя іх узяць на сябе ў тым ліку і дапамагчы пе-
раадолець, калі раптам яны ўзнікнуць?» — сказаў 
беларускі кіраўнік.

Паводле яго слоў, Расія «аказалася няздольнай, 
або не захацела кіраўніцтва Расіі ісці на нівеляванне 
на ліквідацыю тых наступстваў, якія для Беларусі 
павінны былі ўзнікнуць».

Афіцыйнай рэакцыі Масквы на заявы Аляксандра 
Лукашэнкі доўга чакаць не прыйшлося.

Памочнік прэзідэнта РФ, Сяргей Прыходзька, праз 
некалькі гадзін пасля шчырых словаў Лукашэнкі ка-
ментуючы іх па просьбе журналістаў, перш за ўсё 
адзначыў, што «не Аляксандру Рыгоравічу казаць тут 
аб непаслядоўнасці». «Гэтая катэгорыя скарыстаная 
якраз у адносінах да яго (Лукашэнкі)», — упэўнены 
Прыходзька.

«Што тычыцца пытання аб прызнанні рэспублікай 
Беларусь рэспублікі Паўднёвая Асеція і рэспублікі 
Абхазія, то калі будзе такое жаданне, мы можам 
апублікаваць тую частку стэнаграмы паседжання 
АДКБ, у якой змяшчаюцца словы прэзідэнта Беларусі 
на гэтую тэму», — сказаў памочнік прэзідэнта Расеі.

«Можам апублікаваць і іншыя выказванні Аляк-
сандра Лукашэнкі, якія будуць даволі цікавымі як 
беларускай, так і міжнароднай грамадскасці», — 
дадаў Прыходзька.

Такой была афіцыйная рэакцыя Масквы на заявы 
Аляксандра Лукашэнкі наконт яго выказванняў 
па пытанні аб магчымасці прызнання Беларуссю 
незалежнасці Паўднёвай Асеціі і Абхазіі.

Кіраўнік Беларусі таксама выказаўся наконт 
расійска-амерыканскіх адносінаў і аб магчымасці ад-
даць будаўніцтва беларускай АЭС іншаму інвестару. 
Рэакцыі Крамля на гэтыя заявы пакуль не было.

што расія можа насамрэч Зрабіць 
на ПрэЗідэнцкіх выбарах
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В частности, в письме к Петкевич пред-
лагается:

1. Отменить предельные наценки в 
объектах общественного питания второй 
(самой массовой) наценочной категории 
(для первой и высшей уже отменены).

2. Изменить систему присвоения наце-
ночной категории объектам обществен-
ного питания в стране.

В случае отмены предельных наценок 
в общепите она сама потеряет смысл. 
Особенно с учетом того, что планиру-
ется отменить лицензирование обще-
ственного питания. Взамен предлагаем 
создать отраслевую ассоциацию ресто-
ранов и кафе, предоставив ей функции 
на добровольной основе присваивать (и 
с установленной периодичностью пере-
подтверждать) уровень классности объ-
екта общественного питания – во многих 
развитых странах пошли именно по это-
му пути. Другими ее функциями могли бы 
стать проведение на договорной основе 
мониторингов соответствия действую-
щему законодательству деятельности 
предприятий общепита, обобщение и 
распространение передового опыта, 
формирование предложений в адрес ор-
ганов государственного управления по 
улучшению работы и т.д.

3. Предлагаем также отменить мини-
мальные ассортиментные перечни для 
объектов общественного питания раз-

личных наценочных категорий и форма-
тов. Жесткое закрепление государством 
минимального ассортиментного перечня 
приводит к обязанности производства 
блюд, не пользующихся спросом, по-
вышению рисков лишиться лицензии в 
случаях временного отсутствия той или 
иной продукции в продаже. 

4. В случае реализации пункта 1 созда-
ются реаль-
ные условия 
для упро-
щения бух-
галтерского 
учета и до-
кументообо-
рота в пред-
п р и я т и я х 
общес твен-
ного питания. Считаем необходимым не-
замедлительно это сделать. 

5. Для стимулирования развития микро-
предприятий, в том числе малых объек-
тов общественного питания (в том числе 
придорожного сервиса) предлагаем уве-
личить сумму предельной выручки пред-
приятий, применяющих упрощенную си-
стему налогообложения без уплаты НДС 
до 2 миллиардов рублей в год. Существу-
ющий предельный размер выручки не 
позволяет многим микро-предприятиям 
выйти на уровень рентабельности, по-
зволяющей расширять (часто поддержи-

вать существующий) бизнес, а переход на 
обычную систему уплаты налогов значи-
тельно повышает себестоимость произ-
водства и связанные с этим риски.

6. С целью снижения себестоимости сы-
рья упростить документооборот при осу-
ществлении закупок сырья для собствен-
ного производства у физических лиц, 
фермерских хозяйств и индивидуальных 

предприни-
мателей за 
н а л и ч н ы й 
расчет.

7. С целью 
стимулиро-
вания разви-
тия объектов 
придорож-
ного серви-

са приравнять условия их хозяйствен-
ной деятельности, имеющиеся льготы к 
деятельности субъектов хозяйствования, 
расположенных в сельской местности. 
В малых городах сегодня налог по упро-
щенной системе налогообложения со-
ставляет 5%, а для предприятий, осущест-
вляющих услуги придорожного сервиса 
(часто вдали даже от деревень) и зареги-
стрированных в крупных городах -8%.

8. Принять нормативный правовой акт, 
запрещающий сотрудникам ГАИ осущест-
влять проверку на дорогах на расстоянии 
ближе 150 м от объектов придорожного 

сервиса продолжительностью более 30 
мин в сутки. В настоящее время данная 
проблема является настоящим бичом для 
многих объектов придорожного сервиса. 
Сотрудники ГАИ бесцеремонно перекры-
вают своими машинами въезды на пло-
щадки перед объектами, сутками демон-
стративно показывают свою активность 
перед входами в придорожные кафе. 

9. Разрешить сдачу выручки объектов 
придорожного сервиса в банк по усмо-
трению субъектов хозяйствования. 

10. Создать условия для продажи субъ-
ектам малого предпринимательства по-
мещений, находящихся в государствен-
ной собственности, арендуемых ими под 
объекты придорожного сервиса сроком 
более 5 лет по остаточной стоимости.

11. При строительстве новых объектов 
придорожного сервиса предусмотреть 
участие государства в оборудовании за 
его счет площадки общего пользования, 
освещения на ней и подведения электри-
чества к этому освещению и объекту.

12. Упростить санитарные правила 
для объектов общественного питания (и 
придорожного сервиса с учетом спец-
ифики) с числом посадочных мест до 
21.Предлагаем создать рабочую группу 
для подготовки и реализации предложе-
ний в этом направлении. 

Республиканская конфедерация предприниматель-
ства обратилась к первому заместителю главы Адми-
нистрации президента беларуси Наталье Петкевич по 
поводу проблем в развитии придорожного сервиса и об-
щественного питания в целом, что актуально для многих 
граждан как посетителей заведений этой отрасли. 

кгб отправил комитет 
госконтроля в нокаут

После проверки Департамента 
финансовых расследований КГК, 
которая была проведена Советом 
безопасности, госконтроль более 
месяца находился в ожидании пол-
ного разгрома своих позиций. И вот 
гром грянул, да такой, что даже все-
могущий председатель КГК Зенон 
Ломать не посмел шелохнуться.

Как ранее писал «Ежедневник», в 
ходе проверки органов финансовых 
расследований Беларуси Совбез вы-
явил схемы, по которым отмазыва-
лись от уголовного преследования 
бизнесмены. Причем, центральной 
фигурой по многим эпизодам таких 
схем проходил именно арестован-
ный ныне начальник Управления по 
расследованию преступлений ДФР 
КГК.

Схемы работали достаточно 
просто и вполне законно: рассле-
дование уголовного дела приоста-
навливалось под каким-нибудь бла-
говидным предлогом (например, в 
связи с розыском подозреваемой, 
которая никуда не скрывалась), а по-
том о нем забывали на 5, 6 или 9 лет, 
пока не истекал срок привлечения 
к уголовной ответственности или 
пока не исключалась из Уголовного 
кодекса соответствующая статья.

После того как результаты про-
верки были доложены руководству 
страны, началась оперативная раз-
работка органов финансовых рас-
следований Беларуси со стороны 
Комитета государственной безопас-
ности, который сейчас играет веду-
щую роль в борьбе с коррупцией 
в правоохранительных органах. 
Причем удар был направлен про-
тив «святой троицы» – советника 
председателя КГК Виктора Писари-
ка, заместителя директора ДФР КГК 
Виктора Морозова и начальника 
Управления расследования престу-
плений ДФР КГК Дмитрия Адамови-
ча.

Про Писарика говорят, что имен-
но он реально руководит Комите-
том госконтроля, хотя формально 

является всего лишь советником 
председателя. Писарик в свое вре-
мя пролоббировал назначение на 
должность заместителя директора 
ДФР КГК Виктора Морозова, кото-
рый полностью изменил структуру 
следствия органов финансовых рас-
следований. Сделано это было под 
маркой профилактики коррупции, 
но как-то странно.

На должности начальников след-
ственного и надзорного управлений 
Виктор Морозов ставит своих людей 
– двух близких друзей, которых на-
прямую подчиняет себе. При этом в 
следственном управлении был соз-
дан еще один отдел, который подмял 
под себя все расследования финан-
совых преступлений, где фигуриро-
вали крупные суммы. А руководить 
отделом Виктор Морозов назначил 
своего крестника. Таким образом 
он замкнул на себе и следствие, и 
контроль над ним в ДФР КГК. В свою 
очередь Виктор Морозов напрямую 
замыкался и находился в близких 
дружеских отношениях с Виктором 
Писариком, который обеспечивал 
ему благосклонность председателя 
КГК Зенона Ломатя.

Эта схема была принята в КГБ за 
рабочую, поэтому, чтобы начать 
разработку «святой троицы», в пер-
вую очередь было инициировано 
отстранение от должности Виктора 
Писарика. 

И вот на прошедшей неделе чеки-
сты провели в отношении ДФР КГК 
противокоррупционную операцию, 
равной которой это ведомство еще 
не знало. Причем события развива-
лись как в самом настоящем детек-
тиве.

Сначала с поличным был задер-
жан посредник в передаче крупной 
взятки должностным лицам ДФР КГК. 
Он дал показания против начальни-
ка Управления по расследованию 
преступлений ДФР КГК Дмитрия 
Адамовича, и реакция чекистов не 
заставила себя ждать.

Во вторник 3 августа Дмитрия 

Адамовича попросили приехать в 
КГБ якобы для того, чтобы согласо-
вать позиции по одной совместной 
оперативной разработке. Адамович 
так и сказал подчиненным, что едет 
в КГБ. Больше его никто не видел.

Как рассказали «Ежедневнику» в 
Комитете госбезопасности, перво-
начально Адамович действительно 
поехал к КГБ, но по дороге неожи-
данно передумал. То ли его кто-то 
предупредил, зачем его на самом 
деле пригласили чекисты, то ли он 
сам заподозрил недоброе, но он 
неожиданно направился в Гене-
ральную прокуратуру. Но на беду 
Дмитрия Адамовича, Генпрокура-
тура находится очень близко от 
КГБ, поэтому чекисты моментально 
перехватили главного финансово-
го следователя Беларуси прямо на 
крыльце здания прокуратуры.

В пятницу чекисты пришли к за-
местителю генерального прокуро-
ра Николаю Куклису за санкцией 
на арест Дмитрия Адамовича. Надо 
полагать, совсем не случайно, по-
скольку председатель КГБ сегодня 
сам может давать такую санкцию. 
Но чекисты пошли не к нему, а к 
Куклису, потому что к нему после 
задержания главного финансового 
следователя Беларуси три дня хо-
дили посланники от старой моро-
зовской гвардии ДФР КГК. Вот чеки-
сты, наверное, и хотели посмотреть, 
как поведет себя замгенерального 
прокурора. Чекисты просидели 
у Куклиса два часа, но так и не по-
лучили санкцию на арест Дмитрия 
Адамовича. После этого санкцию на 
арест дал председатель КГБ Вадим 
Зайцев.

КГК в прямом смысле в нокауте. А 
как будут развиваться события, бу-
дет зависеть от главы государства. 
При самом худшем для КГК вариан-
те аресты продолжатся. В «списках» 
как минимум трое. В лучшем случае 
их тихо попросят уйти, чтобы не 
поднимать шума.

 Георгий Дань, «ежедневник».

биЗнес Пожаловался Петкевич на гаи и наценки

10 белорусов стали 
жертвами черных 
трансПлантологов

О задержании участников международной банды в Киеве ста-
ло известно 5 августа. В вербовке и незаконной трансплантации 
органов подозревают 12 человек – граждан Украины и Израиля. 
По самым скромным подсчетам, за три года они на операциях за-
работали почти 40 млн долларов. 

Жертвами транснациональной 
преступной группировки так на-
зываемых черных транспланто-
логов стали порядка десяти бе-
лорусов. Об этом нашему каналу 
заявили в Главном управлении 
по борьбе с организованной 
преступностью МВД Беларуси. 
С белорусской стороны именно 
оперативники ГУБОП более года 
работали по этому делу в тесном 
взаимодействии с украинскими 
правоохранителями и Интерпо-
лом.

Напомню, что о задержании 
в Киеве международной банды 
черных трансплантологов стало 
известно накануне. В вербовке 
и незаконной трансплантации 
почек подозреваются сразу 12 
человек. Это — граждане Украи-
ны и Израиля. Среди них в том 
числе четверо хирургов высшей 
квалификации украинского На-
ционального института хирургии 
и трансплантологии, которые за 
каждую незаконную операцию 
получали в среднем 15-20 тысяч 
долларов.

Сергей Подгруша, заместитель 
начальника управления ГУБОПиК 
МВД Республики Беларусь: «Уста-
новлено, что одним из организа-
торов является гражданин Изра-
иля, уроженец Беларуси, который 
покинул нашу страну в начале 
90-х годов прошлого века».

Желающих продать свою почку 
подозреваемые искали в интер-

нете. За согласие по сути стать 
инвалидом обещали 10 тысяч 
долларов, но, как правило, всю 
сумму ныне потерпевшие не по-
лучали. И это притом, что их почки 
позже продавали за 100, а то и за 
200 тысяч долларов. Подпольные 
операции проводили чаще всего 
в Азербайджане и Эквадоре, ино-
гда — в Киеве, а одного из бело-
русов оперировали, по данным 
ГУБОП, на Балканах.

Сергей Подгруша: «На сегод-
няшний день установлено 10 по-
терпевших из числа граждан Бе-
ларуси, в основном это молодые 
люди в возрасте 23-25, у которых 
были финансовые трудности, в 
определенных случаях исполь-
зовалось психологическое воз-
действие, чтобы создать имидж 
добровольной продажи почки».

Всего же в списке потерпевших 
— около полусотни человек. По-
мимо белорусов, это украинцы, 
россияне, молдаване и узбеки. 
Только по самым скромным под-
счетам, черные трансплантологи 
за три года заработали около 40 
млн долларов.

Не исключено, что список по-
терпевших, в том числе и бело-
русов, может увеличиться. Опе-
ративные мероприятия по этому 
громкому делу все еще продол-
жаются. 

екатерина бирецкая, 
Первый канал.

Комитетом госбезопасности арестован главный следователь Комитета государственного кон-
троля Дмитрий Адамович. Почти одновременно от занимаемой должности отстранен помощник 
председателя КГК Виктор Писарик.


